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Múltunk még homályos, a jelen azonban márkiviláglik 

Az első randevú Emmával 
Emma nem egy titokzatos 
hölgy, hanem az Egységes ma-
gyar munkaügyi adatbázis, neki 
írni, telefonálni egyaránt lehet. 
De a rendszer csak arra ad vá-
laszt, hogy 2002-től érdeklődé-
sünk pillanatáig mely cégnél ál-
lunk alkalmazásban és munkál-
ta tónk kötelességszerűen beje-
lentett-e bennünket . 

Emmával a levelezésen kívül 
személyesen is meg lehet is-
merkedni: csak be kell ballagni 
a Csongrád Megyei Munkaügyi 
Központba, ott igazolni magun-
kat és várni, mit „válaszol" a 
rendszer. Aki pinkódot szeret-
ne, az kitölt egy adatlapot, vár 
néhány napot, majd amikor ér-
tesítik, átveszi a kódot. És attól 
kezdve telefonon, a 185-ös szá-
mon, vagy interneten is „lekér-
dezheti" magát. Ugyanezt az 
utat járják a munkáltatók is: 
pinkódot személyesen, vagy 
meghatalmazotton keresztül 
intézhetnek. 

J0 TANACSOK 

A munkaviszony bejelentését, 
megszűnését természetesen nem-
csak személyesen, postán, hanem 
telefonon, interneten is be lehet 
jelenteni (faxon és e-mailben nem 
érvényes). De nem árt tudni a he-
lyes címzést: Munkaügyi Nyilván-
tartó Központ, 1906 Budapest. A 
Csongrád Megyei Munkaügyi Köz-
pontnak küldött levelek csak jóko-
ra kerülővel jutnak el a címzett-
hez. A munkaügyi központ egyéb-
ként a közreműködő szerepét tölti 
be. 

ADATBAZIS0K 
BÁZISA 
Mivel a bevallott járulékokon 
múlik a nyugellátáshoz szük-
séges szolgálati idő és a 
nyugdíj nagysága, jó lenne 
tudni ezeket az adatokat is. A 
részletek azonban csak az Or-
szágos Nyugdíjbiztosítási Fő-
igazgatóság (0NYF) adatbázi-
sából derülhetnek ki. Az 0NYF 
nyilvántartása ugyanis 
1958-ig visszamenőleg tartal-
mazza a nyugdíjbiztosítási 
adatokat. A foglalkoztatással 
kapcsolatos Információkat az 
Országos Egészségbiztosítási 
Pénztár (0EP) Is gyűjti. Az 
Emma induló adatbázisát is 
az 0NYF 2002. és 2003. évi, 
illetve az 0EP 2004-es adata-
ival töltötték fel. 

Emma a világhálón Fotó: Miskolczi Róbert 

Mint ahogy azt a munkaügyi 
központban Horesnyi Julianná-
tól, a jogi osztály, valamint Ba-
lázs Gábortól, a koordinációs 
osztály vezetőjétől megtudtam, a 
munkáltatóknak 2004. május 
1-je óta a keletkező munkaviszo-
nyokat a munkába lépésig, a 
megszűnőket, pedig legkésőbb a 
következő napon be kell jelente-
niük Emmának. 

Hogy a rendszer mégsem in-
dult a nulláról, annak köszön-
hető, hogy az elmúlt két eszten-

dő adataival feltöltötték. 
Tíz-húsz év múlva tehát már a 
szó szoros értelmében nyomon 
követheti magát a munkaválla-
ló, ma viszont egy harmincéves 
„igásló" még csak azt tudja 
megnézni benne, hogy az el-
múlt két évben bejelentették-e. 
A többi adatért sajnos a nyug-
díjbiztosításhoz kell fordulnia. 
Ha valaki mégsem talál magá-
ról adatot Emmánál, ne kapjon 
szívrohamot, mert még tart a 
rendszer „feltöltése": a társada-

lombiztosítás folyamatosan ad-
ja át az adatokat. 

Abban viszont mindenki 
egyetért, hogy az Emma nagyban 
megkönnyíti a munkaügyi ellen-
őrök dolgát. Ok ugyanis az adat-
bázisból egyszerűen letölthetik a 
vizsgált cégre vonatkozó adato-
kat, s azonnal meg tudják állapí-
tani, hogy ott hány munkavi-
szonyt jelentettek be. így ezentúl 
már nem működhetnek az 
olyan, eddig jól bevált munka-
adói trükkök, mint például a 
munkaügyi ellenőrök felbukka-
násakor sebtiben aláírt biankó 
munkaszerződés. 

FEKETE KLÁRA 

Európa földjén, 
két lábbal 

SULYOK ERZSEBET 

Erről kellene szólni a kampánynak - mondta az a fiatal lány, aki 
érettségi után elvégezte a tanfolyamot, majd pár évig képzett 
vámkezelőként dolgozott, május elseje óta pedig munkanélküli. 
Erről kellene beszélni - emelte föl a mutatóujját a logisztikát ta-
nuló diák, aki az egyetem után vissza akar jönni Szegedre, mert 
tudja, hogy itt lesz kereslet az ő szakértelmére. Tönkremegyünk -
kesergett a spárgatermelő, alig pár száz méterre az uniós határtól, 
miközben puszta kézzel kapargatta ki a föld kincsét. Amiért sok-
kal kevesebbet fizet a felvásárló, mint tavaly. A sonkát, a bort, az 
almát, a szegedi paprikát olcsóbban vihetjük ezentúl az orosz pi-
acra - lelkendezett az exportőrré avanzsált egykori agronómus, 
azt magyarázva, hogy azEU tudtával és beleegyezésével megálla-
podtunk az oroszokkal a vámcsökkentésekről. A magyar mező-
gazdaság visszatérhet régi-új piacára - tette hozzá és megkérdez-
te, miért nem erről beszélnek a prolitikusok. Vasrácsokat csinál-
tattam az ablakokra-ajtókra - újságolta a szintén szerb határ kö-
zeli hobbitanya tulajdonosa. Szerinte el fognak árasztani ben-
nünket mindenféle népek. Amint ádépik a szerb vagy a román 
határt, észreveszik, hogy az unióba csöppentek és tapodtat se to-
vább! 

Napestig sorolhatnánk a csatlakozáshoz kötődő valódi és dezin-
formációkat, amelyek amorf alakzatokban gomolyognak körülöt-
tünk meg a saját fejünkben. A munkanélkülivé lett vámkezelő-
nek, meg az agrárexportőrnek van igaza: az 6 dolgaikról kellene 
szólni a kampánynak. Hol van az az EU-ban előírva, hogy nagyjá-
ból úgy érintsen minket a csatlakozás összes előnye és hátránya, 
mint mondjuk a rendszerváltásé ?Készületlenül? 

fó példának itt van a szegedi vámügynökség, a Zoll-Platz, ahol 
évek óta tudatosan készültek a csatlakozás utáni helyzetre. En-
nek köszönhetik, hogy a nagyhalak most nem tudják szőrös-
tül-bőröstül fölfalni őket. Bírják velük az iramot. A szakmai előre-
látást ezúttal a földrajz is előhívta, bízhattak benne, hogy az unió 
külső határán - lesz keresnivalójuk. Végre előnynek bizonyult a 
déli (és keleti) végeken létezni és hátrányos lett ezen a téren a 
nyugatibb vidék. 

A kampánynak, kivált ennek az elsőnek, normális országban 
mind a két variációról, a jó és a rossz hatásról egyaránt szólnia 
kellene - az élet minden területén. Akkor ugyan nem jutna hely, 
idő, energia holmi játszóruhára varrott címerügyekre, viszont két 
lábbal állhatnánk a jó öreg Európa földjén. És talán játszani is 
mernénk. 

Október végére kész 
a hulladéklerakó 
Ünnepélyes keretek között tegnap aláírták a szegedi 
polgármesteri hivatal házasságkötő termében az IS-
PA-program 1. építési tenderét, a regionális hulladék-
lerakóról. 

MUNKATÁRSUNKTÓL 

Botka László szegedi polgármester, Donáth Béla, a Környe-
zetvédelmi és Vízügyi Minisztérium fejlesztési igazgatósá-
gának vezetője, valamint Magyar Gyula és Petrezselyem 
Sándor, a Strabag Kft. két vezetője látta el kézjegyével teg-
nap azt a megállapodást, amelynek értelmében megkezdőd-
het az ISPA-beruházás keretében a szegedi regionális hulla-
déklerakó építése. A ceremónián részt vett a programban 
érintett 33 település a polgármestere, vagy jegyzője. 

A beruházás 5 milliárd 500 millió forint értékben való-
sulhat meg. Donáth Béla felszólalásában azt emelte ki, 
hogy a mai aláírás több szempontból is kuriózumnak te-
kinthe tő , hiszen ez az első alkalom, hogy azon n e m kell 
EU-delegációnak részt vennie, mert a kormány immár az 
uniót is képviseli. Az építő Strabag Kft. nevében Petrezse-
lyem Sándor elmondta, a szerződés aláírásával megindul-
hat a kiviteli tervek készítése, aminek értelmében 2-3 hét 
múlva elkezdődhet a munka. A beruházás során 8 ezer 
négyzetméter aszfalt, 9 ezer négyzetméternyi betonozott 
területet alakítanak ki, összesen 7 és fél hektárnyi területet 
rendeznek. Az október 31 -i határidő - a szakember szerint 
- tartható. 

Az ellenzék hazahívná az Irakban szolgáló katonákat 

Szegeden plakátokkal tiltakozik az MDF 
Folytatás az 1. oldalról 

A magyar katonák iraki missziójáról az ország-
gyűlési pártok tegnap külön-külön sajtótájékoz-
tatón mondtak véleményt. 

„A kormány és az MSZP a leghatározottab-
ban elítéli az iraki hadifoglyok kínzását, de a 
kivonulás erre nem válasz" - közölte tegnap 
Kovács László külügyminiszter. Hozzátette: az 
év végéig tartó mandátumon belül a kormány 
szándékai szerint addig maradnak Irakban a 
katonák, amíg szükség van rájuk, illetve vállalt 

feladatuk teljesítését a körülmények lehetővé 
teszik. Medgyessy Péter miniszterelnök - a ter-
vek szerint - még június előtt Washingtonba 
látogat, ahol George W. Bush amerikai elnök-
kel megtárgyalja a Magyarországot is érintő 
iraki kérdést. 

AZ SZDSZ négypárti egyeztetést és közös nyi-
latkozatot javasol az Irakban kialakult helyzet 
kapcsán, valamint azt, hogy a kormány kezde-
ményezzen konzultációt az iraki rendezést elin-
dító nyolc ország között. 

A Fidesz szintén négypárti egyeztetésre tett 

„HOZZAK HAZA A FIAMAT IRAKBÓL!" 
Az Irakban szolgáló makói szakaszvezető, Hári Sándor 
édesanyja egyetért azokkal, akik mihamarabb szeretnék 
hazahozni a katonákat. „Kérem, írja meg: az egész család 
ezt szeretné!" - mondta az aggódó Hári Sándorné, aki el-
mesélte: amióta újra fellángoltak a harcok, jobban félti fi-
át, mint korábban bármikor. Aggodalmait fokozza, hogy 
Sándor elseje óta senkit sem hívott fel a családból, nem 
tudni, miért. - Sanyi tudta, hogy komoly kockáza-
tot vállal, amikor a kiutazás mellett döntött, a mostani kö-

rülmények azonban sokkal veszélyesebbek, mint amit 
egyáltalán elképzelhetett. Itt békefenntartásról már 
nincs szó, háború van - mondta az özvegy édesanya. 
A harmincnégy esztendős makói katona egyébként -
az eredeti tervek szerint - május huszadika körül térne 
haza. Igaz, addig már nincs sok idő, Hári Sándorné 
azonban a megváltozott helyzetben úgy gondolja: min-
dennap, minden óra számít. Azt reméli, mielőbb visz-
szahozzák fiát a tűzfészekből. 

javaslatot az iraki magyar szerepvállalás ügyé-
ben: a tanácskozásra még ezen a héten sort kell 
keríteni - közölte Orbán Viktor pártelnök. A 
kormánypártiakat arra kérte, próbáljanak kö-
zös megoldást találni. A politikus hozzátette: 
kerülni kell, hogy pártpolitikai témává váljon 
az iraki kérdés, de a terrorizmus elleni küzdel-
met és az iraki jelenlegi szerepvállalást ketté 
kell választani. Az ellenzéki párt elnökségének 
rendkívüli ülését követően azt is elmondta, 
hogy azok a kínzások, visszaélések, megalázó 
és lealjasító eljárások, amelyeket iraki polgá-
roknak el kellett szenvedniük, joggal váltották 
ki az egész világ értetlenségét. A Fidesz elnöke 
emlékeztetett arra, hogy a katonai szerepválla-
lás oka a diktatúra megdöntése utáni demokrá-
cia felépítése és az emberi jogok megteremtése 
volt . A jelenlegi k ö r ü l m é n y e k közöt t n incs 
esély a misszió céljának elérésére - közölte Or-
bán Viktor. A megoldást a Fidesz abban látja, 
hogy az amerikai katonai irányítás helyett 
ENSZ-irányítás alá helyezzék az összes műve-
letet. Arra a kormányoldali felvetésre reagálva, 
hogy a Fidesz kampánytémává teszi az iraki 
szerepvállalást, Orbán Viktor úgy reagált: ez 
nem Magyarország ügye, hanem az egész vilá-
gé-

Csak jól megválasztott termékkel lehetnek versenyképesek a régió gazdálkodói 

Előny a növénytermesztőknél 
A Dél-Alföldön a többi régióhoz 
képest sokan élnek mezőgaz-
daságból, számukra a nagy hoz-
záadott értékű termékek elő-
állítása jelenthet megélhetést. 
A munkaerő-igényes ágazatokat 
érdemes a szomszédos orszá-
gokba telepíteni. 

A régió fejlett élelmiszeripara, az 
innovációt segítő intézmények, 
kutatóhelyek, a tájra jellemző 
termékek jelentik a Dél-Alföld 
mezőgazdaságának erősségét -
hangzott el a minap egy szegedi 
fórumon. Szabó Márton a Kopint 
Datorg kutató közgazdásza el-
mondta: a Dél-Alföldön magas a 
termőföld részaránya az összte-
rületből, magas a napfénytar-
tam, az itt elérhető termálvíz pe-
dig a hajtatott zöldségtermesztés 

fontos feltétele. Egyes térségek-
ben termelői társulások egész 
üzletláncokat látnak el friss zöld-
séggel. Mindezek adják a régió 
agrárszektorának erősségeit. A 
kutató figyelmeztetett arra, hogy 
a talaj minőségének romlása, a 
kisüzemek nagy aránya viszont 
veszélyeket rejthet magában. 

Más régiókkal összevetve kitű-
nik, hogy a Dél-Alföldön a mező-
gazdaság súlya a foglalkoztatás-
ban magas. Szerencsére nagy az 
intenzív kultúrák aránya, ez ver-
senyelőnyt jelent. Ellenben az ál-
lati termékek előállításában az 
Európai Unió országaival nehe-
zen tudjuk felvenni a versenyt. 

Csatlakozásunkkal bizonyos 
kedvezményeket elveszítettünk 
- figyelmeztetett Horváth Lajos, 
a Csongrád Megyei Kereskedel-

mi és Iparkamara titkára. Példá-
ul Magyarországról több csirkét 
adtunk el évente Romániába, 
mint amennyi most az egész 
unióra vonatkozó kvóta. Szer-
bia-Montenegróban keresik a 
magyar termékeket, hiszen a há-
borúkban szétzilálódott gazdaság 
nehezen talál magára. A privati-
záció is nehézkesen zajlik, ezért 
sem indult be igazán a termelés. 
Ennek ellenére már most érde-
mes a magyaroknak a munkaerő 
vagy energiaigényes ágazatokat a 
szomszédos országokba telepíte-
ni, elsősorban vegyes vállalatok 
révén - fejtette ki Horváth. Ro-
mániában erre nagy a fogadó-
készség, hiszen a szomszédos 
Bánát az ország gazdaságilag leg-
fejlettebb területe. 

M. B.I. 

Miért választaná a hosszabb utat... 

...amikor létezik rövidebb is? 

Lakáshitelhez jutni gyorsan, zökkenőmentesen is 

lehet. Ha a Raiffeisen Bankot választja, a kedvező 

kamatozású hitel mellé korrekt, mindenre kiterjedő 

tájékoztatást is kap. igy Ön a lehető leghamarabb 

eléri célját. 
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